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HLAVNÍ MĚSTO PRAHA  
Zastupitelstvo hlavního města Prahy   

    

Výbor pro národnostní menšiny ZHMP   

ZÁPIS z 12. jednání 
Výboru pro národnostní menšiny ZHMP konaného dne 25. 3. 2025 v 16:00 hod. 

Zasedací místnost Rady HMP / 1. patro, MHMP-Nová radnice, Mariánské nám. 2, Praha 1 

     

 

Přítomni:       Mgr. Jiří Knitl – předseda Výboru, Mgr. Michal Vronský, Mgr. Jakub Stárek, Tomáš Kaněra, Bc. Vratislav 

Freund, Ing. Eva Tichá, Julia Ustimović, Mgr. Natalie Kalajdžievová, Ph.D., Jana Krásná, Ing. Ján Szabó, 

Irena Nováková, Mgr. Malgorzata Ewa Bejšovcová, Ján Balog, Mgr. Petr Skala, Ing. Igor Zolotarev, CSc., Ing. 

Eva Zajíčková, Branka Jočić, Ing. Androniki Podlahová, Bc. Duc Anh Le, Mgr. František Bányai   

Omluveni:  Bc. Jan Kolář, Magdalena Valdmanová, Mgr. Hayato Josef Okamura, Mgr. Olga Mandová, Arina 

Dolgopolová, MgA. Jiří Sulženko, Ph.D. (tajemník) 

Hosté: Bc. Amra Mešić, Bc. et Bc. Noemi Krausová, PhDr. Kateřina Bursíková Jacques, kpt. Mgr. Jan Dongres, Mgr. 
Markéta Hajská, Ph.D., Dana Gregorová, Mgr. Jakub Štědroň, Ph.D., Mgr. Radek Novák, Mgr. Jana Hajná, 
Ing. Michal Panocha, Mgr. Jan Dužda, RNDr. Milan Pospíšil, PhDr. Andrej Sulitka, CSc. 

 Omluveni - hosté: JUDr. Adéla Pejskarová, Ph.D., Bc. Klára Posádová, PhDr. Renata Weinerová, CSc. 
   

Jednání řídil: Mgr. Jiří Knitl, předseda Výboru pro národnostní menšiny ZHMP      
 

Schválený program: 
 

Bod Věc 

1. Úvod 

2. Schválení programu 12. jednání Výboru pro národnostní menšiny ZHMP a zápisu z minulého jednání 

3. Schválení ověřovatele zápisu z 12. jednání Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

4. Aktuální informace z Oddělení národnostních menšin a romských záležitostí Úřadu vlády ČR 

5. Informace k tématu mezináboženského hřbitova 

6. Informace o mezinárodním projektu „Sound of Diversity“ 

7. Zpráva o naplňování Strategie romské integrace v HMP za rok 2024 

8. Aktuální informace ke grantovému řízení pro oblast národnostních menšin na rok 2025 

9. Dům národnostních menšin - příspěvková organizace HMP (aktuální informace o provozu a činnosti) 

10. Prostor pro prezentaci aktuálních informací ze strany členů Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

11. Různé 

 
K jednotlivým bodům programu: 

1. Úvod 

Mgr. Jiří Knitl (dále jen „předseda Výboru“) přivítal přítomné členy Výboru pro národnostní menšiny ZHMP (dále jen 
„Výbor“) a v 16:09 hodin zahájil 12. jednání Výboru. V čase zahájení jednání bylo přítomno 17 členů, Výbor byl tedy 

schopen usnášení. Následně přivítal a představil novou zástupkyni řecké národnostní menšiny - Ing. Androniki 

Podlahovou (jmenována Usnesením Rady HMP č. 21/50 ze dne 27.2.2025, které bylo součástí podkladů na jednání 
Výboru). Nahradila v této funkci p. Michala Lašo. 
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2. Schválení programu 12. jednání Výboru pro národnostní menšiny ZHMP a zápisu z minulého jednání 

Předkladatel: předseda Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

 

Předseda Výboru vyzval přítomné, zda nemají připomínku nebo podnět k doplnění zápisu z minulého jednání. 
Následně požádal přítomné, zda mají nějaké návrhy ke změně programu. Jelikož tomu tak nebylo ani v jednom 

případě, bylo přikročeno k hlasování.  
 

Usnesení č. U-VNM-0065 

Výbor pro národnostní menšiny ZHMP 

I .   s c h v a l u j e  

1.  program 12. jednání Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

pro: 17, proti: 0, zdržel se: 0 

2.  zápis z 11. jednání Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

pro: 17, proti: 0, zdržel se: 0 

3. Schválení ověřovatele zápisu z 12. jednání Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

Předkladatel: předseda Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

 

Předseda Výboru požádal přítomné, aby bylo přistoupeno k hlasování ve věci ověřovatele zápisu z 12. jednání 
Výboru s tím, že navrhl, aby ověřovatelem zápisu byl člen Výboru – Ing. Ján Szabó. Nikdo neměl jiný návrh a bylo 
tedy přistoupeno k hlasování. 

 

Usnesení č. U-VNM-0066 

Výbor pro národnostní menšiny ZHMP 

I .   s c h v a l u j e  

ověřovatelem zápisu z 12. jednání Výboru pro národnostní menšiny ZHMP pana: Ing. Jána Szabó 

pro: 16, proti: 0, zdržel se: 1 (Ján Szabó) 

4. Aktuální informace z Oddělení národnostních menšin a romských záležitostí Úřadu vlády ČR 

Předkladatel: předseda Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

 

Předseda Výboru předal slovo PhDr. Kateřině Bursíkové Jacques, která sdělila, že v letošním roce proběhlo 1. 

zasedání Rady vlády pro národnostní menšiny v novém složení. Součástí tohoto orgánu je nově také vládní 
zmocněnkyně pro záležitosti romské menšiny - Mgr. Lucie Fuková. Na programu jednání tohoto orgánu byl zařazen 
bod věnovaný obnovení činnosti Pracovní skupiny pro možnost rozšíření ochrany německého jazyka Evropské charty 
regionálních či menšinových jazyků. První jednání této pracovní skupiny bude 16. 4. 2025. 

 

V 16:14 hod. dorazil Mgr. Michal Vronský. Počet přítomných členů stoupl na 18. 

 

První zasedání Rady vlády pro záležitosti romské menšiny v tomto roce se uskuteční v termínu 26. 3. 2025 od 12 hod. 
v Hrzánském paláci. Navrženými body k projednání jsou Statut Muzea romské kultury, shrnutí informací k 
prodloužení lhůty pro podávání žádostí – na kompenzaci nezákonně sterilizovaných romských žen, představení 
závěru Zprávy NKÚ, která kontrolovala peněžní prostředky státního rozpočtu a EU určených na podporu sociálního 
začleňování. Dále je navrženo nové ocenění „Roma friendly“– program oceňující pozitivní přístup v zaměstnávání 
Romů, vztah k romským zákazníkům či klientům. Uvedené navazuje na schválení definice anticikanismu a jedná se o 
projekt přenesení do praxe (slavnostní vyhlášení plánováno na 30.5.).  

 

Zmínila téma vzniku mezináboženského hřbitova – iniciováno členy Rady vlády pro národnostní menšiny, kteří jsou 
představiteli různých náboženských uskupení. Vyjádřila poděkování předsedovi Výboru a Mgr. Janě Hajné, kteří na 
půdě MHMP zajistili jednání k danému tématu. Myšlenku podpořili také Mgr. Klára Šimáčková Laurenčíková - 

zmocněnkyně vlády pro lidská práva a Mgr. Robert Řehák, Ph.D. - zvláštní zmocněnec pro holocaust, 

mezináboženský dialog a svobodu vyznání. 
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V 16:18 hod. dorazil Bc. Vratislav Freund. Počet přítomných členů stoupl na 19. 

 

Usnesení č. U-VNM-0067 

Výbor pro národnostní menšiny ZHMP 

I .   b e r e  n a  v ě d o m í  

aktuální informace z Oddělení národnostních menšin a romských záležitostí Úřadu vlády ČR 

pro: 18, proti: 0, zdržel se: 1 

5. Informace k tématu mezináboženského hřbitova 

Předkladatel: předseda Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

 

Předseda Výboru navázal na informace z předchozího bodu a uvedl, že díky iniciativě PhDr. Kateřiny Bursíkové 

Jacques byla realizována setkání k tématu možného zřízení mezináboženského hřbitova v rámci veřejného 
pohřebiště v Praze. V prosinci 2024 se na půdě MHMP konalo setkání zaměřené čistě na vyjasnění právních otázek 
vztahujících se k danému tématu a bylo plně v součinnosti s odborem legislativním a právním MHMP, odborem 
zdravotnictví MHMP, organizací Hřbitovy a pohřební služby HMP (PO HMP), zástupci MMR, MKČR a samozřejmě za 
účasti PhDr. Kateřiny Bursíkové Jacques. 
Na něj navazovalo další setkání na začátku března opět na půdě MHMP, které však mělo za cíl zaměřit se na stránku 
vyjádření potřeb zástupců náboženských skupin a zástupců menšin (účast vietnamské menšiny, pozvána také  
zástupkyně ukrajinské menšiny, která se bohužel nemohla osobně zúčastnit, ale předala také své stanovisko 
v písemné podobě). Toto setkání bylo realizované opět za účasti uvedených odborů MHMP, ministerských resortů, 
Hřbitovů a pohřebních služeb HMP, stejně tak byla velmi důležitá účast Mgr. Kláry Šimáčkové Laurenčíkové - 

zmocněnkyně vlády pro lidská práva a Mgr. Roberta Řeháka, Ph.D. - zvláštního zmocněnce pro holocaust, 
mezináboženský dialog a svobodu vyznání. 
Velmi zajímavá byla také přednáška k praxi na vídeňském hřbitově, kterou v rámci setkání přednesl religionista Mgr. 

Martin Klapetek, Ph.D. z Teologická fakulty, Jihočeské univerzity v Českých Budějovicích. 
 

➢ Záměrem je na další jednání Výboru požádat o prezentaci Hřbitovy a pohřební služby HMP, aby byla poskytnuta  

informace o tom, co je již v tuto chvíli možné využívat v rámci služeb této příspěvkové organizace, která se snaží 
maximálně vycházet vstříc při organizaci obřadů a specifickým potřebám právě s ohledem na odlišnosti kulturní a 
náboženské. 

➢ Ze strany hřbitovů mapována aktuální situace kolem kapacit míst, což se ukazuje jako jeden ze zásadních 
problémů ve vztahu k myšlence mezináboženského hřbitova.  

➢ Zástupci národnostních menšin a náboženských skupin byli požádáni, aby poskytli souhrn informací, co aktuálně 
ve vztahu k pohřbívání potřebují  či lépe řečeno postrádají. 

 

PhDr. Kateřina Bursíková Jacques vyjádřila poděkování za angažování Prahy v diskusi k tomuto tématu. Stojí si za tím, 
že se jedná o dobrou myšlenku. Zřízení mezináboženského hřbitova by „Praze slušelo“. 

 

Mgr. Jana Hajná doplnila, že je nezbytné dodržovat veškeré zákonem dané právní normy při ukládání ostatků. 
Hřbitovy a pohřební služby HMP však vycházejí dlouhodobě maximálně vstříc při konání samotných obřadů i 

v případech specifických požadavků.  

 

Mgr. František Bányai připomněl, že v Hradci Králové nebo Poděbradech existuje židovský hřbitov, který je 
samostatným sektorem v rámci veřejného pohřebiště.  
 

Předseda Výboru reagoval, že HMP se může nechat inspirovat. Následně potvrdil, že na program příštího jednání 
bude navržen bod k tomuto tématu a požádána o prezentaci PO HMP - Hřbitovy a pohřební služby HMP. Současně 
požádal přítomné členy Výboru, aby bylo vyjádřeno stanovisko formou usnesení (tj. rozšířeno usnesení k tomuto 

bodu), které by vyjádřilo, zda Výbor vítá, že se tomuto tématu předseda Výboru věnuje. Pokud by nebylo podpůrné 
stanovisko, tak by samozřejmě usnesení rozšířeno nebylo. Je důležité znát názor Výboru. 
 

PhDr. Kateřina Bursíková Jacques uvedla, že se s návrhem usnesení ztotožňuje a doplnila, že by v něm také mohla 
být uvedená vzájemné spolupráce k tomuto tématu mezi HMP a Úřadem vlády ČR. 
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Usnesení č. U-VNM-0068 

Výbor pro národnostní menšiny ZHMP 

I .   b e r e  n a  v ě d o m í  

informace k tématu mezináboženského hřbitova a vítá, že se tomuto tématu předseda Výboru věnuje ve 
spolupráci s Úřadem vlády ČR 

pro: 19, proti: 0, zdržel se: 0 

6. Informace o mezinárodním projektu „Sound of Diversity“ 

Předkladatel: předseda Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

 

Předseda Výboru předal slovo Bc. Amře Mešić z organizace Slovo 21, z. s., která v krátkosti představila projekt 

„Sound of Diversity“, do kterého byla organizace přizvána na základě realizace Světového romského festivalu 
Khamoro. Jedná se o projekt, který je financován v rámci výzvy „Network of towns“. Přínosem projektu je sdílení 
osvědčených postupů při práci s diverzitou na lokální úrovni. Na projektu spolupracuje celkem 13 partnerů. Jedná se 
o nový projekt, se kterým zmíněná organizace začíná. Bližší informace-viz příloha zápisu. 
 

Předseda Výboru poděkoval za sdílení informací a vzhledem k tomu, že nebyly vzneseny další dotazy k tomuto bodu 

a jednalo se o bod informativní, nebylo v tomto případě přistoupeno k hlasování.   

7. Zpráva o naplňování Strategie romské integrace v HMP za rok 2024 

Předkladatel: Ján Balog, člen Výboru pro národnostní menšiny ZHMP - zástupce romské menšiny 

 

V 16:35 hod. dorazil na jednání p. Tomáš Kaněra. Počet přítomných stoupl na 20.  
 

Předseda Výboru předal slovo Jánu Balogovi, Mgr. Markétě Hajské, Ph.D. a Mgr. Janu Duždovi, aby informovali o 
naplňování Strategie romské integrace v roce 2024  

 

Ján Balog uvedl, že považuje za zásadní pro lepší zacílení jednotlivých aktivit pražské romské strategie zajistit sběr 
etnických dat. K tomuto tématu je v plánu uskutečnit setkání s Mgr. Lucií Fukovou, vládní zmocněnkyní pro 
záležitosti romské menšiny. Dále zmínil, že se ukazuje nezbytnost propojovat romskou vládní strategii s pražskou 
strategií. 
 

Předseda Výboru sdělil, že je Zpráva o naplňování Strategie romské integrace v HMP za rok 2024 součástí 
předložených Podkladů a vyjádřil menší rozladěnost nad uvedenými nesplněnými aktivitami.  
 

Mgr. Markéta Hajská, Ph.D. reagovala, že uvedené informace mohou působit mylně, protože Strategie romské 
integrace v HMP (dále jen „Strategie“) je pro roky 2022 – 2030 a není tedy počítáno, že v roce 2024 budou všechny 

její aktivity realizovány a naplňovány.  
Mgr. Jan Dužda doplnil, že naopak nečekal takovou míru naplňování úkolů vzhledem k tomu, jak je Strategie 

nastavena. K jejímu většímu naplňování je potřebné zajistit dostatečnou kapacitu pracovníků-síť na MČ (tj. úvazků u 
poradců na MČ, terénních pracovníků apod.). Byla také identifikována potřebnost analýzy, která dá jednoznačná 
data a bez nichž se Strategie špatně realizuje.     
 

Ján Balog informoval, že se očekává hlubší spolupráce s Úřadem vlády ČR. K naplňování Strategie jsou také potřebné 

dostatečné finanční prostředky. Díky datům bude možné zpřesnit a lépe zacílit pomoc, která je dle něj již nyní ze 
strany Úřadu vlády ČR a MHMP poměrně dobře nastavená.  
  

Předseda Výboru poděkoval za upřesnění a vysvětlení situace.  

 

Ing. Igor Zolotarev, CSc. v návaznosti na sdělení Mgr. Markéty Hajské, Ph.D. doporučil, aby s ohledem na její popis 
situace bylo uvedené lépe terminologicky definováno ve zprávě - např. „nesplněno k určitému datu“.  

 

Ing. Eva Tichá se přihlásila o slovo a sdělila, že jí v předložené zprávě chybí početní vykázání, kolik jednotlivých aktivit 
se realizovalo či kolik osob bylo podpořeno, např. v zapojení do zaměstnání.    
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Ján Balog informoval, že je nyní k dispozici pouze analýza z roku 2015. Nyní je jedinečná možnost si o data říci ke 

zpracování situační analýzy. Je veden dialog, jak uvedené udělat. V Praze jsou lokality, kde dle kvalifikovaných 
odhadů žijí Romové, kteří nepotřebují pomoc, pak jsou Romové, kteří pomoc potřebují.  
 

Mgr. Jan Dužda informoval, že některé úkoly pramenící ze Strategie jsou navázány na delší časový interval. Možné 
sice nastavit vyčíslování dle každého roku naplňování, ale půjde o nevypovídající údaj – v konečném období 
naplňování konkrétního úkolu budou data směrodatná. Bohužel není možné využít finance z ESIF. Hledají se tak jiné 
zdroje financování, a to také pro možnost zadat analýzu.  

 

Ing. Ján Szabó uvedl, že by se tomuto problému předešlo, kdyby v rámci Sčítání lidu, bytů a domů bylo přihlášení se 
k národnostní menšině povinným údajem.  
 

PhDr. Kateřina Bursíková Jacques reagovala a sdělila, že přístup k Romům má dva úhly pohledu: jednak z pohledu 

sociálního vyloučení a chudoby a pak pohledu etnického. Pokud půjdeme národnostně menšinovou optikou, 
potřebujeme data. Na Úřade vlády ČR se uskutečnil kulatý stůl, kde bylo diskutováno téma, na co je naráženo se 
stanovisky úřadu a nyní je snahou vytvořit metodiku, která by umožnila sběr dat. U Romů je obava, že by přihlášení 
k romské komunitě mohlo být zneužito proti nim samotným.    
 

Mgr. František Bányai sdělil, že konotace obav přihlásit ke komunitě se netýká pouze romské komunity, byla také u 
židovské komunity v souvislosti s událostmi ve 30. letech minulého století. Určitě tedy existují jiné statistické 
metody, prostřednictvím kterých by se došlo k požadovanému záměru.  
 

Ing. Igor Zolotarev, CSc. vyjádřil souhlas se svým předřečníkem. Úkol je najít vhodnou formu, jak data získávat. Musí 
se definovat priorita. Vůči osobním údajům stojí právo Romů na vzdělání, na sociální podporu a jiné, a to není menší 
právo než právo poskytnutí údajů k přihlášení se k národnosti a náboženství atd. Potřeba těchto údajů k těmto 
účelům je nepopíratelnou skutečností.  
 

Ing. Eva Zajíčková sdělila, že při posledním Sčítání lidu, bytů a domů poklesl počet Slováků hlásících se ke slovenské 
menšině o 10 %, který odpovídal 10 % Slováků žijících v Praze, kteří se nepřihlásili k této menšině.      
 

Mgr. Jana Hajná uvedla, že se obávala, jak zpráva dopadne, jelikož všichni víme, že je Strategie velmi ambiciózním 
dokumentem a sama musí ocenit, kolik úkolů se dařilo a daří realizovat. Zvlášť pokud připočteme, že romský 
koordinátor má až z průběhu roku 2024 zpět plný úvazek (současně se v r. 2022-2023 věnoval agendě romských UA 
uprchlíků), koordinátorka CSSP je na své pozici polovičním úvazkem a k tomu s nimi významně spolupracuje Ján 
Balog jakožto zástupce romské menšiny ve Výboru. Závěrem tohoto bodu poděkovala při naplňování Strategie Jánu 
Balogovi, Mgr. Janu Duždovi a Mgr. Markétě Hajské, Ph.D., jejichž práce si váží a ví, že není jednoduchá.  

 

Usnesení č. U-VNM-0069 

Výbor pro národnostní menšiny ZHMP 

I .   b e r e  n a  v ě d o m í  

předloženou Zprávu o naplňování Strategie romské integrace v HMP za rok 2024 

pro: 20, proti: 0, zdržel se: 0  

8. Aktuální informace ke grantovému řízení pro oblast národnostních menšin na rok 2025 

Předkladatel: předseda Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

 

Předseda Výboru předal slovo Ing. Michalovi Panochovi, který přítomné informoval, že Rada HMP na svém jednání 
dne 10. 3. 2025 schválila prostřednictvím usnesení č. 428 poskytnutí dotací na projekty v Opatření I.-III. nepřesahují 
1.000.000,- Kč, a to v celkové výši 6.422.600 Kč. Kromě schválení poskytnutí dotací schválila rovněž nevyhovění 
žádostem o dotaci.  
Zároveň tímto usnesením souhlasila s poskytnutím dotace na projekt přesahující 1.000.000,- Kč. Dále také souhlasila 
s poskytnutím dotací na projekty městských částí  
Uvedené usnesení je součástí podkladů na jednání Výboru (viz příloha zápisu).  
 

Poskytnutí dotace na projekt přesahující 1.000.000,- Kč a dotací na projekty městským částem jsou navrženy na 
program jednání Zastupitelstva HMP, které se uskuteční 27. 3. 2025. Aktuálně vše tedy nasvědčuje tomu, aby bylo 

rozhodnuto o všech žádostech do 31. 3. 2025 – tj. v souladu s podmínkami dotačního programu.  
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Oddělením národnostních menšin a cizinců MHMP bylo bez zbytečného odkladu zasláno datovou schránkou 
písemné sdělení těm žadatelům, jejichž žádosti nebylo vyhověno, a to společně s důvodem nevyhovění.  
 

Aktuálně probíhají přípravy ke generování smluv, aby mohlo dojít k jejich uzavíraní s příjemci dotací, kteří byli 
Oddělením národnostních menšin a cizinců MHMP o tomto procesu informováni. Primárně budou smlouvy 

uzavírány elektronickou formou, tedy elektronickým zaručeným podpisem. 
 

Mgr. Jana Hajná závěrem tohoto bodu uvedla, že 21. 3. 2025 bylo Radou HMP schváleno poskytnutí programových 
dotací v oblasti integrace cizinců – Opatření IV.-VI. shodného dotačního programu. Projekty MČ a projekty, kde je 
navržena částka nad 1.000.000,- Kč jsou také navrženy na program jednání Zastupitelstva HMP, které proběhne 27. 
3. 2025. Členové Výboru obdrží pro informaci výsledky z uvedené oblasti, ačkoliv se jedná o integraci cizinců (viz 

příloha zápisu). 
 

Usnesení č. U-VNM-0070 

Výbor pro národnostní menšiny ZHMP 

I .   b e r e  n a  v ě d o m í  

aktuální informace ke grantovému řízení pro oblast národnostních menšin na rok 2025 

pro: 20, proti: 0, zdržel se: 0   
 

9. Dům národnostních menšin - příspěvková organizace HMP (aktuální informace o provozu a činnosti) 

Předkladatel: předseda Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

 

V 17:16 hod. odešel z jednání Mgr. Jakub Stárek a Tomáš Kaněra. Počet přítomných klesl na 18.  
 

Předseda Výboru předal slovo řediteli Domu národnostních menšin - Mgr. Jakubovi Štědroňovi, Ph.D., který 
informoval o přípravách zprávy o činnosti za rok 2024. V souvislosti s uvedeným požádal přítomné zástupce 
národnostních menšin ve Výboru, aby informovali organizace, které sídlí v kancelářích Domu národnostních menšin, 

o povinnosti předložit podklady za rok 2024 k zapracování do uvedené zprávy. Současně dojde ke kontrole, zda 

dochází k naplňování činností, se kterými vstupovaly organizace do výběrového řízení na obsazení kanceláří v Domě 
národnostních menšin. Informace o aktivitách národnostních menšin budou také sloužit jako podklad pro Výroční 
zprávu Domu národnostních menšin za rok 2024.  
 

Dále uvedl, že Dům národnostních menšin se opět zapojí do Muzejní noci (14.6., 19:00-24:00 hod.). Probíhají práce 
na jejím programu. Cílovou skupinou je veřejnost (z minulých ročníků předpoklad návštěvnosti 150-200 osob), která 
doposud o činnosti Domu národnostních menšin neví a chce se o jeho činnosti dozvědět. Hlavní organizátor Muzejní 
noci je Muzeum HMP. 

 

Dále zmínil, že probíhá pasportizace objektu. Od okamžiku transformace Domu národnostních menšin na 
příspěvkovou organizaci HMP, již budova není pod správou Centry, která ji spravovala skoro 18 let. Už nyní se 
pasportizací zjistilo, že např. střecha není v takovém stavu, aby do budovy a galerie nezatékalo. Upozornil také na 
stáří oken a s nimi spojenou životnost a funkčnost. Dům národnostních menšin se v případě potřeby větších investic 
obrátí na svého zřizovatele.   
 

Mgr. Radek Novák doplnil informace k výroční zprávě, která se bude týkat za uplynulý rok činnosti Domu 

národnostních menšin jako obecně prospěšné společnosti, ze které byla transformována na příspěvkovou organizaci 
HMP. Následně připomněl konání akce Svět knihy, která se uskuteční v termínu od 15. – 18. 5. 2025 na pražském 
Výstavišti. Expozice informací o národnostních menšinách bude zajištěna ve spolupráci s Akademií národnostních 
menšin. Zájemci z řad dobrovolníku na stánku Domu národnostních menšin jsou vítáni. Požádal o průběžnou 

přípravu časopisů, knih a dalších materiálů k odvozu na stánek, který proběhne 14. 5. 2025 ve 12 hod. z Domu 

národnostních menšin.  
 

Předseda Výboru závěrem tohoto bodu poděkoval Mgr. Jakubovi Štědroňovi Ph.D. a PhDr. Renatě Weinerová, CSc., 
za jejich pravidelnou přednáškovou činnost k tématu národnostních menšin, která je součástí vstupního vzdělávání 
(školeních) nových zaměstnanců MHMP (úředníků). Jedná se o důležitý krok osvěty tohoto tématu.    
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Usnesení č. U-VNM-0071 

Výbor pro národnostní menšiny ZHMP 

I .   b e r e  n a  v ě d o m í  

aktuální informace o provozu a činnosti Domu národnostních menšin (PO HMP) 

pro: 18, proti:0, zdržel se: 0   
 

10. Prostor pro prezentaci aktuálních informací ze strany členů Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

 

Národnostní 
menšina 

Název akce/realizace Termín Místo konání akce 

běloruská 

 

Den svobody v Bělorusku 25. 3. 2025  

Vystoupení volného sboru 28. 3. 2025 Muzeum hudby 

bulharská 

 

 

o.s. Bulharská pravoslavná obec v 
České republice – květná neděle 

13. 4. 2025  

 

o.s. Bulharská pravoslavná obec v 
České republice – pouť na místa 
spojená s misí sv. Cyrila a 
Metoděje 

10. – 11. 5. 2025 
Mikulčice, Kopčany, 

Veletrh 

Asociace bulharských spolků v ČR 
z.s. – obdobná akce jako Bulharské 
pravoslavné obce. Jedná se o 
tradiční setkání krajanů na 
Moravě. 

květen Mikulčice 

Výstava ilustrací Sevdy Kovářové 1.– 30. 4. 2025  

bulharské setkání s velikonočním 
workshopem 

7. 4. 2025 
Dům národnostních 

menšin 

Taneční soubor Bulgari vystoupí 
v rámci festivalu Praha srdce 
národů 

  

chorvatská 

 

Festival Prague Young Bohemia 

Prague 
28. – 29. 3. 2025 

Národní dům na 
Vinohradech 
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Prezident Chorvatské republiky 
Zoran Milanović udělil Řád Danice 
hrvatske in memoriam českému 
režisérovi Jiřímu Menzelovi. 
Udělení proběhlo na základě 
návrhu Česko-chorvatské 
společnosti, z.s. 

24. 1. 2025 Knihovna Václava Havla 

 

maďarská 

Večer maďarské lidové hudby 11. 4. 2025  

Varhanní koncert pro památku 
všech padlých ve 2. světové válce 

15. 5. 2025 
Kostel sv. Jindřicha a 
Kunhuty 

Svaz Maďarů - CSMMSZ, z. s. slaví 
35 let od svého vzniku 

duben-květen Lisztův institut 

Gastronomické hudební setkání na 
Náplavce 

konec května Náplavka 

německá 

 

vernisáž výstavy obrazů – Dáma 
s deštníkem 

31. 3. 2025 
galerie Domu 

národnostních menšin 

recitační a pěvecká soutěž z dílny 
organizace Shromáždění 
německých spolků v České 
republice, z.s. 

3. 4. 2025 
Výročí ukončení 2. 
světové války 

150. výročí od narození Thomase 
Manna 

  

připomenutí divokého odsunu 
Němců 

přelom květen, 
červen 

pravděpodobně Kostel 
sv. Klimenta 

polská 

vznik nového spolku – Polská 
Kultura v Praze z.s. (Polska Kultura 

w Pradze) 

  

romská 

Řada akcí k připomenutí 
Mezinárodního dne Romů – 

organizátoři Slovo 21, z. s, ARA 
ART, z. s., Městská část Praha 14 

8.  4. 2023 

8.4. – Galavečer na 
Nové scéně Národního 
divadla, 5.4. Setkání 
kultur – KD Kyje, 

pořádá MČ Praha 14, 

akce k MDR organizace 

Buči z.s. dne 13. 4. 

2025 v Domě 
národnostních menšin 
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ruská 

Účast na knižním veletrhu, kde 
bude z většiny prezentována ruská 
disidentská produkce 

5. – 6. 4. 2025 Berlín 

Pietní vzpomínkové akty – Kdo 

Prahu osvobozoval 

první květnové 
dny 

 

rusínská 

Výstava Vivienne Vargové, 
umělkyně s rusínskými kořeny - 
Vtáčkovia, siroty a Vivienne 

1. – 15. 5. 2025 
Galerie Domu 

národnostních menšin 

řecká 
Společenský večer při příležitosti 
oslav osvobození od Turků 

29. 3. 2025 Klášter Minoritů 

slovenská 

Doporučení k návštěvě filmu Tichá 
pošta (ČS produkce, rodinný film 
z období 2. sv. války, oblast 
pohraničí) 

  

Noc divadel 29. 3. 2025 
Divadlo Palace, Divadlo 

Na zábradlí 

srbská Koncert Bijelo Dugme 1. 6. 2025 Lucerna Music Bar 

vietnamská 

 

úklid na Sapě v rámci iniciativy 
Ukliďme Česko 

29. 3. 2025 SAPA 

vietnamský Gaudeamus pro 
budoucí středoškoláky 

  

Quiz night 5. 4. 2025 Náprstkovo muzeum 

Viet Up, z.s. – rozdávání růží  
ženám v nehtových studiích 
v rámci svátku MDŽ jako 
poděkování za jejich píli a 
pracovitost. 

  

Inscenace u Nguyenů 17. 5. 2025 Náprstkovo muzeum 

Viet Up, z.s. - Storie night – příběhy 
Vietnamců v Česku 

  

Kulturní festival – Kámen, nůžky, 
papír 

v červnu  

Svaz Vietnamců v ČR se 
přejmenoval na Unii vietnamských 
spolků v České republice, z.s. 

  

židovská 
komunita 

- - - 

V 17:30 hod. odešli z jednání Ján Balog a Mgr. František Bánayi. Počet přítomných klesl na 16. 

Mgr. Jakub Štědroň, Ph.D. upozornil na akci – 12. ročník Oslav Mezinárodního dne Romů organizátora Buči z.s. Akce 
se uskuteční 13. 4. 2025 v Domě národnostních menšin.  
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Mgr. Jana Hajná informovala, že Divadlo Minor uvedlo hru Černý partyzán, která je o Josefu Serinkovi (českém  
Romovi, který bojoval v 1. sv. válce, ve 2. sv válce byl vězněn v koncentračním táboře v Letech – uprchl a zapojil se  

do protinacistického odboje).  

Bc. Duc Anh Le navrhl, že by se 17. 6. 2025 mohlo uskutečnit jednání Výboru na pražské tržnici SAPA. Před zasedáním 
Výboru by mohla proběhnout komentovaná prohlídka tržnice SAPA.  

Předseda Výboru poděkoval za pozvání a jelikož přítomní členové s návrhem souhlasili, uskuteční se červnové 
jednání v Výboru v SAPĚ.  

11. Různé 

Mgr. Natalie Kalajdžievová, Ph.D. vznesla dotaz, zda letošní dotační program počítal s krytím nákladů za provoz 
kanceláří Domu národnostních menšin. Má totiž podnět za bulharskou menšinu, že dotace neodpovídá zohlednění 
nákladů za kanceláře. 
 

Mgr. Jana Hajná reagovala, že u projektů bylo skutečně hodnotiteli i grantovou komisí zohledněno financování 
energií a služeb za provoz kanceláří v Domě národnostních menšin pro jednotlivé žadatele. Tj. v souladu s tím, co 
bylo také řečeno na jednání Výboru, když byly projednávány podmínky dotačního titulu na rok 2025. Pokud je 

situace taková, že to některý z žadatelů takto nevnímá, pak lze jedině i za cenu nárůstu administrativy pro spolky i 

oddělení národnostních menšin a cizinců MHMP, zavést mechanismus samostatných projektů na provoz kanceláří 
národnostních menšin (samostatné opatření či samostatné projekty v rámci Opatření I.), aby nikdo neměl pocit, že je 
podpora na úkor jiných aktivit. Samozřejmě pokud by uvedený postup byl také v souladu z hlediska legislativního 
v rámci návrhu podmínek na další období. 
Předseda Výboru potvrdil, že finanční podpora provozu kanceláří byla zohledněna v rámci hodnocení. Souhlasil, že 
do budoucna mohou být realizovány úpravy podmínek tak, aby uvedené bylo naprosto jednoznačné z hlediska 

podpory provozu kanceláří národnostních menšin v Domě národnostních menšin a nikdo neměl pocity shodné jako 
v letošním roce. 

Mgr. Radek Novák uvedl, že nájemné, které platí organizace národnostních menšin za pronájem prostor pro akce je 
symbolické. Toto nájemné se však nevztahuje na akce, kde je deklarováno vstupné.    
Následovala diskuse o možnosti využití formy dobrovolného příspěvku na pokrytí některých nákladů, jak je na akcích 
běžné. 

Mgr. Jana Hajná uvedla, že pro následující rok uvedené ošetří v rámci podmínek dotačního titulu s tím, že pokud je 
akce nezisková a jedná se o příspěvek např. na pronájem, který je deklarovaný v podané žádosti, tak předpokládá, že 
by neměl být problém. Uvedené samozřejmě upřesní. 
 

Ing. Igor Zolotarev, CSc. zmínil, že akce realizované v Domě národnostních menšin, které počítají se vstupným, mají 
stanovené jiné nájemné za pronájem prostor. Následně uvedl, že financování energií a služeb za provoz kanceláří 
v Domě národnostních menšin pro jednotlivé žadatele bylo součástí letošního dotačního programu a žádná větší 
administrace s tím spojená nevznikala.  
 

Vzhledem k tomu, že nebyly vzneseny další dotazy či návrhy k jednání v rámci bodu Různé, ukončil předseda Výboru 
debatu k tomuto bodu a zároveň v 18:05 hod. ukončil jednání. 
 

 

Přílohy zápisu: 
1) Informace o mezinárodním projektu „Sound of Diversity“ 

2) Usnesení Rady HMP č. 428 ze dne 10.3.2025 – granty NM. 

3) Usnesení RHMP č. 585 ze dne 24.3.2025 – granty IC. 

 

 

Mgr. Jiří Knitl 
předseda Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

 

 

 

Ověřil: Ing. Ján Szabó 

Zpracovali:  Mgr. Michal Panocha, specialista národnostních menšin a Mgr. Jana Hajná, vedoucí oddělení 
národnostních menšin a cizinců   


